

## **M. V. Brjantseva,**

Competitor of chair of history of Fatherland RSSU, the senior teacher of chair of humanitarian disciplines and chairs of the state and municipal management of branch RSSU in Dedovsk.  
Basic education: faculty of History and Philology of the state teacher training college of a name of V.G.Belinsky (Penza).

Theme of dissertation: «Social policy of the state concerning minors in the conditions of transformation of social system of Russia (the end 20 - the beginning 21 centuries)».

The basic publications: «Socially-legal protection from house violence in a family in modern Russia» (2007), «the State policy concerning minors and child care: istoriko-social aspect» (the monography, 2008).

e-mail: [Bryantsmar@mail.ru](mailto:Bryantsmar@mail.ru)

### **Features of social policy of the state concerning minors in the conditions of transformation of social system of Russia**

**Annotation:** *article considers questions of features of social policy which should be considered as management of social development of a society where a priority are satisfaction material both spiritual needs of its members and regulation of processes of public differentiation. Social policy is responsible and for achievement of efficiency of functioning of social system, resolution of conflicts between the individual and public requirements flowing and perspective interests of the state, maintenance of social harmony through the coordination of interests of various groups of the population, including minors. The author tried to show that social policy if it is spent with orientation to national interests of the country and meets the requirements of the democratic social state, represents set разноуровневых administrative influences on ability to live of various groups of the population for the purpose of consolidation of a society, maintenance of stability of political system and the power on the basis of harmonisation of sociolabor and other relations.*

**Key words:** *social policy, social system, minors, interaction, the state organisations, public organisations, transformation.*

**М. В. Брянцева,**

соискатель кафедры истории Отечества РГСУ

Тема кандидатской диссертации: «Социальная политика государства в отношении несовершеннолетних в условиях трансформации социальной системы России (конец 20 - начало 21 вв.)».

Основные публикации: «Социально-правовая защита от домашнего насилия в семье в современной России» (2007), «Государственная политика в отношении несовершеннолетних и охраны детства: историко-социальный аспект» (монография, 2008).

e-mail: [Bryantsmar@mail.ru](mailto:Bryantsmar@mail.ru)

### **Особенности социальной политики государства в отношении несовершеннолетних в условиях трансформации социальной системы России**

**Аннотация:** *В статье рассматриваются вопросы особенностей социальной политики, которую следует рассматривать как управление социальным развитием общества, где приоритетом являются удовлетворение материальных и духовных потребностей его членов и регулирование процессов общественной дифференциации. Социальная политика ответственна и за достижение эффективности функционирования социальной системы, разрешение противоречий между индивидуальными и общественными потребностями, текущими и перспективными интересами государства, обеспечение социальной гармонии через согласование интересов различных групп населения, в том числе и несовершеннолетних. Автор пытался показать, что социальная политика, если она проводится с ориентацией на национальные интересы страны и отвечает требованиям демократического социального государства, представляет собой совокупность разноуровневых управленческих воздействий на жизнедеятельность различных групп населения с целью консолидации общества, обеспечения стабильности политической системы и власти на основе гармонизации социально-трудовых и иных отношений.*

**Ключевые слова:** *социальная политика, социальная система, несовершеннолетние, взаимодействие, государственные организации, общественные организации, трансформация.*